

扩展功能

杯芳烃的研究 I: 三乙酰氧基羟基杯[4]芳烃的合成及其与乙腈形成的包合物的晶体结构

张丕明, 郭芳, 黄志镗

中国科学院化学研究所

收稿日期 修回日期 网络版发布日期 接受日期

摘要 本文报道了25,26,27-三乙酰氧基-28-羟基杯[4]芳烃的合成, 并通过<sup>1</sup>H NMR, <sup>13</sup>C NMR, IR以及元素分析对它进行了表征, 三乙酰氧基羟基杯[4]芳烃在乙腈中重结晶可得到1:1包合物的单晶, X射线结构分析确定它为单斜晶系, 其空间群为P21/n, 属分子间包合物, 在晶体中, 三乙酰氧基羟基杯[4]芳烃呈“内式”的部分锥形构象, 残留羟基处在分子中央, 被苯环和乙酰氧基所包围, 这种构象不利于对残留羟基的进攻。

关键词 晶体结构测定 乙酸酯 X射线衍射分析 质子磁共振谱法 大环化合物 酰氧基 构象 乙腈 包合物 杯芳烃

分类号 0621.16

**The study of calixarene I: Synthesis of triacetoxyhydroxycalix-[4]-arene and crystal structure of its acetonitrile clathrate**

ZHANG PIMING, GUO FANG, HUANG ZHITANG

**Abstract** 25,26,27-Triacetoxy-28-hydroxycalix[4]arene (I) was synthesized and characterized by <sup>1</sup>H NMR, <sup>13</sup>C NMR, IR, and elemental anal. A single crystal of its (1:1) acetonitrile clathrate was obtained by recrystg. the compound from acetonitrile. The results of x-ray anal. show that the crystal is monoclinic and its space group belongs to P21/n and the clathrate is an intermol. one. In the crystal, triacetoxyhydroxycalix[4]arene exists in an "inside" partial cone conformation and a residual OH group lies in the center of the mol., which is surrounded with three OAc groups and four benzene rings. Thus, the conformation is unfavorable for attacking the OH group.

**Key words** CRYSTAL STRUCTURE DETERMINATION ACETIC ACID ESTER X-RAY DIFFRACTION ANALYSIS PROTON MAGNETIC RESONANCE SPECTROMETRY MACROCYCLIC COMPOUNDS ACYLOXY CONFORMATION ACETONITRILE CLATHRATES CALIXARENE

DOI:

本文信息

► [Supporting info](#)

► [PDF\(468KB\)](#)

► [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

► [参考文献](#)

服务与反馈

► [把本文推荐给朋友](#)

► [加入我的书架](#)

► [加入引用管理器](#)

► [复制索引](#)

► [Email Alert](#)

► [文章反馈](#)

► [浏览反馈信息](#)

相关信息

► [本刊中包含“晶体结构测定”的相关文章](#)

► 本文作者相关文章

· [张丕明](#)

· [郭芳](#)

· [黄志镗](#)

通讯作者